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ANNA "QUEENIE" BILLINGS

ORAL HISTORY INTERVIEW INTRODUCTION

The ord higtory interview with Anna "Queenie"’ Billings was conducted by Ava Kahn, a sudent at
Cdifornia State Universty, Northridge on December 13-14, 1978 a Billings' home in Gazdle,
Cdifornia. The interview features Billings reminiscences of her family and Chatsworth. The find
transcript of the interview was completed by Rebecca R. Berger, Grant Project Typist, in July 1995.

Anna Graves Billings, nicknamed Queenie, grew up in the Chatsworth area of the San Fernando Vadley.
Born in 1903, she was the granddaughter of Ann Willden Johnson, who, ong with her husband Nidls,
are thought to be the firg Englishspesking people to homestead in the Vdley. Queeni€'s father was

part owner of Graves & Hill Generd Store, that served travelers along the Santa Susana Pass in the
early 20th century.

More about the Johnson/Graves family and early life in Chatsworth can be found in: Watson, Virginia. A
Child's History of Chatsworth. Chatsworth [Cdif.]: Chatsworth Historicd Society, 1978, c. 1967.



I nterviewee: Anna" Queenie" Billings [QB]

Interviewer: Ava Kahn [AK]
Date: December 13-14, 1978
Subject: Early Chatsworth and the San Fernando Valley

[Tapel, Side A]

AK: ...in'78. I'm up in Gazédlle, California. ThisisAva Kahn, and I'm speaking with... let's
see, how... how do you wish your name on this?

QB:  QuemieBillings.

AK: QueenieBillings. Okay.

QB: My nameisAnna

AK: Firg,if it'sall right with you, I'd like you to just talk about your earliest memories.

QB: My earlies memories were possibly when | was about four years old, and we kids rode the
handle of ahoe or arake or something and we were raking up leaves and stuff and we were il

playing agame.

AK: Thiswasup on theranch? Wherewereyou living then?

QB:  Down in Chasworth. | was born a Chatsworth.

AK: Onwhich... wasit aranch then?

QB:  On Andora Street now. It would be near where the Scheplersare. And then my school started
off kind of funny, but it... | redly got with it finally, and the teacher said, "You st in the front
seet,” and so | sat in the front seat which was right up in front of al to see.

AK: How many children weretherein the class?

QB:  Enough o that they dl laughed.

AK: Because they stuck you put there. Which school was this? Where was the school
then?
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That was right in the neighborhood of where it is now, a the corner of Topanga and
Devonshire...

El Segundo School?@

Yes, right in there close.

So you could... you walk ed to school ?

Yes.

Why don't you talk about how you got your name, Queenie.

Wal, my mother had had the three children and she was expecting another one. And to make

al ends meet on the old farm, why my mother and dad boarded and roomed the men and
surveyors that worked on the tunndl.

Thisison thetunnd?

Uh-huh, amile-and-a-haf tunne through the mountains there... and which incidentally they came
within an inch when they met, when the drills met.

That'sgreat.

And... and 0 that was a good job done by the surveyors... and the men came in for supper.
And s0 dad was serving supper, and they were kidding him about it, you know, and he sad,
"W, ater dl, | have to help out alittle bit." And he says, "Whereis Mrs. Graves?' "Oh," dad
says. "Weve had a newcomer a our house." And the head... the man who had spoken about
it was... oh, | can't remember the first name... George Jones, who was head surveyor in the
County of Los Angedles for severd years. And he sad, "Isit aking or aqueen?' And my dad
says, "A queen.” And he[the head surveyor] says, "Okay. Her nameis Queenie."

Wel, my dad and mother had dready planned to name me after my grandmother. 1 am
rightfully named after my grandmother, which would be Anna Margaret, and it turned out that |
carried that nickname throughout my schooling and business and everything. Of course, checks
and such as that, then... legd matters such as that, then | sgn Anna M. | dways though it was
quite interesting and | a one time went in and saw Mr. Jones in Los Angeles when he was ill
working, and | was not very big. Wdl, anyhow they said they would take mein, so | went in
and thanked him for giving me my nickname.

What did he say to that?
WEéll, he said, "I had no idea... anything abouit it, because we | eft there right after that." He sad,

"After we were through with our job, we Ieft there right after that.” But | have dways ddighted
in the name, and I've tried, as my grandmother said, "Y ou were supposed to be named after
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me, but you werent, apparently, because you go by Queenie” and | said, "Yeah, but | like it."
"Wdl," grandmother says, "that's dl right. If you will be a queen dl the time, this is fine, but
when | find that you're not being a queen, then I'm going to say something.” And | dways pad
attention to my grandmother, but | didn't on that. That was my name, and it was different from
anything dse.

Why don't you describe some of the times you spent with your grandmother.

Wel, | spent quite a bit of time with my grandmother because my mother had dl the "Bayler”
crew and what have you, you know, and run cattle and so on; had to help with the chores on
the ranch, because we had severdl... | mean, my dad had severd... hundreds and hundreds of
acres.

Now isthistheranch down in Chatsworth or up on the mountain?

Down in Chatsworth.  The one on the mountain was just leased. And the one in and around
Lankershim, it was called, and the West Ranch is the ane my dad had leased, and there were
acres and acres to them.  Sometimes they would get home and sometime they wouldn't. So it
was up to me to kind of watch out for me.

And so | go up to my grandmother's. That was after they came... my aunt moved her down off
from the mountain, because she said that she had to move to Hollywood to return to her
teaching. They builtYs the two aunts and uncle built a house for here there. It's recently been
demolished, and it would be right across from the new church. And so then I... she taught me
how to sew, she taught me how to draw, and alot of things that | didn't get at school. | don't
exactly mean no fault of the teacher's, but...

Thingsyou'd normally learn outside...

Widll, they weren't very well educated themselves, some of them, and they had so many kids.
And it was dways pranks played on everybody and the poor little girls couldn't even get out to
the little chicksails [sp] without the boys throwing rocks a us. But anyhow we got through thet.
| like the sawing end of it very much, and | followed that up dmost more or less dl of my life.

How many children were there in the school? When you went, were there a lot of
children in Chatsworth then?

| would say that there were probably... when | was in eementary school, | would say about
twenty children, maybe thirty at the most.

Now may teachers? Oneteacher per...
Sometimes one teacher and sometimes two.

All different grades?
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Yes, and it grew as time went on, because when my folks came down there... my grandma
came down there, they... there was a lot of people had moved in to the Vdley and the Valey
had been cut up, the ranches had been cut up, you know, more or less.

Waell, earlier when you showed me the pictures of the picnics, they were up on the
ranch; right?

Those were up on the ranch.

That waswhen your grandmother still lived up there.
And that was... | think nearly everybody that was baptized...
Wasin that pool?

... it was done in that pool. And only one drowning, and that was my brother. | didn't know
him, of course, but he was the brother that should have been there when | was kind of getting
into my teens and so on, you know, you seem to kind of rey on. And my brother Cecil was
not... he was being real well and we al just loved him to death and everybody on the country
did, but a the same time, why, sometimes you don't gain in the fact tha you're having two
entirdy different lives

What was hislifethat...

His life was... the doctors had given him up. He told him he could not... he would get better,
but he could not ever wak again, they didnt think. And the folks took him to specidists and
everything ese. And when he firg took sick, he just, | guess... he camein sick, and | guess he
couldnt talk, but Mama didn' redlize it and she spoke to him and he didn't answer. And so
pretty soon she went in and looked, after she took care of things on the stove, she went in and
looked and here he was dl under the covers, he couldn't move. And this al happened so fadt,
none of us knew. And my mother for five weeks never knew whether he was dead or dive,
and she spent mogt of her time ligening to his chest for an indication. But he findly rdlied.

Thank God for the doctors. They had to come from San Fernando or further.

And they kind of got him on his feet asit were. He never could use his legs, but they had fixed
up his car s0 he could drive it. And he took... he went through eementary school and
graduated, and everybody just loved him, you know, and wanted to help him. And then he got
one year of tutoring. Well, the woman was so impatient with him... she was a dear friend of the
family, but she was just way, way out. And so Mama said ro more of that. She couldnt... s0
he learned to drag his feet dong by laying on this dismantled Singer sewing machine, and thisis
how he got his exercise and everything. Besides what Mama worked with him. And they... he
took severa kids through school... high school and college. Then... how they graduated, | don't
know, but they did.



AK:

QB:

AK:

QB:

AK:

QB:

AK:

QB:

AK:

QB:

AK:

QB:
AK:

QB:

AK:

What do you mean hetook them through school?

He helped them. There was aways school children, especialy the boys, they seem to... dl of
them worked on the ranches, you know, and they didn't have too much time, and al. Buit he,
my brother was dwaysthere. And there was many, many of those.

Hetutored them with their work?

Uh-huh. He was right there. And in other words, dear, his mind developed extremdy well
while the rest of his body deteriorated. Of course, he drove his own car, he managed. And he
had a stick here that hed push on with his tummy, you know, for a clutch, and so on. And he
managed to get aong until he died. And he took down with polio when he was about eight, and
he was fifty-sx... fifty-five or fifty-sx when he died.

Did well for many years.

And he actualy put these kids through school a thetime. | mean he... well he would study. He
was a good scholar.

What about the other ... how many children weretherein the family?

W, | had four brother and... Oh, wait aminute. | have to stop and think. No, there was four
brothers living... that's right... and the fifth one is the one that's gone. And two brothers older
and two brothers younger. And this Cecil... when | spoke about brotherly and sisterly love and
al, Cecil filled the space very good, but he couldn't go to any of the parties with me and things
like this that schools had or programs. And I... they even had me as the... what is it?..
Cinderella's ssepmother? [laughter] ... in the play; anyhow, agrouchy old thing. | didn't mind.

It was fun anyway.

We had alot of fun in school. And we would... we lived in an adobe part of the house.. was
adobe house... and then the folks built on to it.

Now thiswas down...
That was near Andora, on Andora.
Thiswasthe West Ranch; right?

Wedl, no. The west ranch was down near Reseda. This was Andora and just south of
Chatsworth Street.  And it's right in there where the Scheplers now live. | forgot what | was

going to say.

About the adobe house.
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Oh, yes. And the folks built on a couple of rooms, three rooms. And then they decided to tear
that all down and buld awhole house, and the house is il there; however, it's been changed so
much. Timger [?] hasit.

Yeah. | saw the house.

Did you seetheindde of it?

No, just the outside of it.

Widl, we used to have quite afew water fights with water-hoses and what have you.
The house almost would have melted.

And me the only girl. They run every girl off the place. They wouldn't let a girl come around
and vist with me. | got so sick and tired of being aboy dl the time. [laughter]

Let's go back to what you wer e saying, the Sunday picnics and things. How did all that
some about? What wasthat all like?

Wall, it's grandmals house, and whenever we wanted an outing or the church wanted an outing
or the Sunday school wanted an outing... go to grandmas house. Let's go to Grandma
Johnson's.  So everybody loaded up in the hay wagons and cars¥4 there was one or two of
them [laughter]... and they would go up and swim. The pool is not dl that deep, | mean, but
it's svim-able, and it's large. It was an irrigating pool. And they... wed take basket lunches,
you know, and we would have the minister and hiswife, everybody'd go. And if we were going
to have a weenie bake or something like that... once in a while we would take our lunch, if we
were going to be up there for aday or two... and take your lunch and go to the big rock, "Man
of the Mountain." And they... wed go in and have our lunch, you know, and just have a big
time.

[Note: Pausein tape while Queenietalks to her husband.]

We would go up and hdp with the fruit, canning the fruit for Grandmother, and...
Now thisiswhen your grandmother lived up on theranch?

Ontheranch. That wasthe drawing card.

Isthis still when your grandfather was up there?

My grandfather never spent very many years up there, dear, because he came from a religious

11
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family. And so they had asked him to take an active part. And my aunt thought it was good
that he come down there and live... Wel, "cuz things weren't going just the way he thought they
ought to on the ranch, so he went down and spent most of his time there. He would very
seldom come... came up to the ranch.

Where'sthere?

| saw him just once, that's dl, and that was up at the ranch that day, and he went on home with
my aunt in Monrovia

Monrovia. Hewas active very much...

... down there somewhere in a church, yes. And so Grandma practicdly run the place. And she
had al kinds of food%a vineyards, olives, and everything good to eat. And garden, big gardens,
and many... well, had cattle and horses. My mother started taming horses and trying to ride 'em
at three-and-a-hdf years old. And those horses would do anything for her, and it was that way
even until shedied. You coud take a horse away from her, but she wouldn't give up.

You had written me something about churning butter you said you did up there...

Oh, yes. Why we had cows, lots of cows, up there. And, of coursg, I... probably why I'm
roly-poly. But | just loved to help with the churning, and so that wasthejob | usudly got. And
| usudly went when Grandmawas going to churning. And | loved to lick that cream [laughter]
with my fingers. And then, of course, come the job of washing dl the utensils and stuff. 1'd just
leave Grandma do that.

You liked thefun part.

But | loved... and | loved to mold the butter. We had severd different kinds of molds, and my
daughter has the churn that my mother shot a marble through, and they put a cork in it to fix it
and repair it, and it's ill holding. And my daughter has that churn and my son has...

Does sheever useit?

No. And my son has the churn and dasher from my other grandmother and grandfather in Long
Beach.

Hum. That'sinteresting.
And they stand about this high.
About afoot and a half high, about two feet?

About afoot and ahdf. And every once in awhile my grandmother would have to stop and go
out and make a new paddie... butter paddle, 'cuz she'd break ‘em quite often, the dashers.

12
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Widll, thisranch that she had... iswhat she and your grandfather had homesteaded up
in the mountains; correct?

Yes. But he didnt stay there too long. | probably could look it up in that book. There might
be something in that book abot it.

No. Sosheran it asaranch hersaf?

Yes, and she... My aunt finished their college... most of them finished their college education.

That meant going to Los Angeles. And o that left Grandma up there alone. She had two sons
later. The last two sons were quite abit younger than the other... the ret of the family, and they
had to go and make aliving. So they dl decided to build this house for her therein the Valley.

And so0 then what happened to the ranch after that?

Well, the ranch was eventudly... well, it was divided. The acreage... boy, | mean... might say
this, too, before we go into that; when my mother and dad were married, why, they
homesteaded on a place just directly west, and that is part of this... | think it includes this portion
for the park they hope to have. And then in a few years, why, my dad moved down to his
farming, or the farming in the Vdley. And that just Ieft her entirdly done up there. So we didn't
use the place anymore. They divided it into two-acre parcels and each living son and daughte
got their two acres. They could build on it, whatever they wanted to, but the understanding was
that not to sell while Grandmawas ill dive. And then they... later on, | guessthey... yeah, they
kept two acres for picnic grounds and they sold the rest of it, and that is what Mr. Brandeis
owned.

Um-hum.
The rest of that homestead.
That was sold to him. What are... thetwo acrestoday are...

Most of them have been sold outside of the family. And there is one person living there, Harold
Johnson, and hiswife and it'sagreat playground for their children and children...

And their children'schildren.

And, one experience Mama had when my oldest brother was born; shortly after he was born,
why, she was ill kind of not fegling too good, you know, and she was done and Dad was
down in the Vdley working. And it was just getting about dusk, and this big mountain lion
come and just spread himsdf right over that whole doorway and let out a God-awful scream,
and it just cared her terrible. She was afraid that he was gonna bresk in and get the baby. But
she didn't move or anything, and then the lion findly left. But alot of things happening, you
know, up there...
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So after that she... they moved down?
Y es, they moved down to the Vdley.
Now when did your father have the store with Hill?

Graves and Hill? That waswhen | wasin... just started high school. No, that was my last year
in grammar school. They had it for afew years.

That was one of the few storesin Chatsworth?

Yes, it was the only store. And there was a Mr. and Mrs. Jackson owned it and they both
died, and they were buried up west on the hill, west of the now-existing cemetery. And so Dad
bought... and Mr. Hill bought the store. One day | was going down and | went down and got
some groceries that Mama needed, and it had been raining and the roadway had a great big,
rather deep water there, and of course me, | was going to go around the puddle. And the horse
went draight. So | consequently lost the... | didn't have any help from there on. | waked
home. The horse went off and left me. [laughter] It takes experiences like that to bring back...

| lay here and dream about things that happened. It's surely the good old days. | can't say s0
much for... | don't know. You... people believed in other people, kind of made an effort to, you
know, do theright thing. And each one was willing to help the other one. And in some of those
pictures there.. we kids used to play hide-and-go-seek behind our pumpkin patch, the
pumpkins were so big.

And the folks lived there until Mama... eventualy she moved up to Grant's Pass, Oregon with us
when we went up and purchased our trailer park. That was when my husband found out that he
had diabetes, so he had to give up the trailer park. He couldn't handle it. And so she died up
therein Grant's Pass. She had never lived anywhere e se but Chatsworth.

You had said that you went to school at the Santa Susanna School... right?... for
grammar school?

It was the Chatsworth Schooal.
It was called the Santa Susanna School.
Yesh. It was called the Santa Susanna School. Why, | don't know exactly. [I've never...

dthough the... alot of the children came from there, so that may be why. And then there was
the same in high school.

Yeah. Wheredid you go to high school? At the same place?

Wel, my cousin and | used to drive the old horse and buggy down to Canoga Park, three and a
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haf miles from home. And, wel, wed get there sometime in the morning, and after noon, why,
we'd have to start home allittle early to get back. And that went on for a couple of years. And
then they... Raymond Hayworth bought a truck, or his dad bought one or something... an old
ice wagon, we used to cdl it. It didn't have any springsinit... and we rode that. And we had to
go out Devonshire to Reseda Boulevard, down Reseda Boulevard through Northridge, pick up
the kds there and the Reseda... which it wasn't that name then... and then back to Canoga
Park. Drove twenty-some odd milesto get that three and a haf miles. And then this bus hed to
let us off... there must have been six or seven of us... let us off at the high school, and then they
went out and got the boy and girls from out around Calabasas and through there and brought
them to schoal.

People talk about busing today.

Yeah. | just can't understand it. And | don't know, we always had alot of fun, but at the same
time... wel, like Mama says, "So you just grab a sandwich or a piece of bread and butter and
run for thebus" That' just about the way it was. And then you were late getting home.

Wereboth your parentsfrom Chatsworth or just your mother? Where...

My dad was living a my uncles home in... or thereabouts on the ranch. He had a big ranch,
Mr. Goodall.

And so0 he had come as a child to Chatsworth?

And s0 he came there... No, he came there as a young man, about fifteen or sixteen... sixteen...
eighteen... seventeen, seventeen, | think. And he rode and | don't know... he somehow... well,
it wasn't too far from ranch to ranch, and so Mother and he got married. And they stayed up in
the mountains there for awhile, next to Grandma

Wheredid you mother go to school?

In Chatsworth.

In Chatsworth. At the same school you went to?

And my grandmother taught school. My grandmother taught Bible school. She helped build the
church. She was the... among the higher officers of the church. And then Dad... | don't know
how many years he went to school. He [Mr. Graves, Queeni€e's father] was from Long
Beach, and he was moved out there when he was nine weeks old from Kansas. They came out
on one of the firg trains. And that's how they happened to be able to bring their furniture with
them. And | have two or three pieces of their furniture there.

So then he came from L ong Beach to Chatsworth?

Yes. He worked out on the ranch there. And Mr. Goodall had been... wll, in those days they
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didnt make it to the Vdley... but he was raised by my grandmother and grandfather Graves.
And they lived a Compton and Long Beach. They saw Long Beach when it was redly in its
youth. And so they were back and forth that way. But Mother's going was pretty well... my
mother's was pretty well... she was pretty well tied down with Cecil. And Jess [Queeni€'s
brother] has been following the forestry work. He's worked on the ranches quite a bit, and
then he decided he wanted to go into something, you know, that would... He can put in these
severd years and quit.

What about your other brothers?

Wadl, let's see. | have a brother here in Gazelle, and my other... the next to the youngest
brother was a farmer in Buttonwillow for severa years, and he's passed away. And then my
invalid brother passed away, so my youngest brother and my oldest brother and mysdlf are dl
what's | eft.

Have you ever met Minnie PAmer?

No. No.

| don't know what condition sheisin or whether sheisdive. | haven't heard.

Yeah, she'salive. | know she's alive. | don't... let's see. Lila Schepler, | think, told
me that she had seen her recently. Shedidn't know how well she was.

Wedl thisisit, you know, to be interviewed. | don't know, but... my, oh, my. Oh, about ten
years ago she had just had... | mean that woman could just do dmost... live over day and day
and day, you know.

| think someone from the [Calabasas] Historical Society did interview her for a half
hour or something and hoped to go back and do it again. | don't know.

She's about 100 years old.
| think she'sliving in a nursing home or something.

Oh, isshe? Wdll, they were friends and neighbors. And of course they didn' live... of course,
they lived up on the corner of Andora and Farralone.

That's mor e towardsthe mountain, | guess.

Y es, where dl those gpartment buildings and so on are right near the little park that exists from
the Blue Elk Ranch. And that... we were very good friends, and my dad and mother were extra
good friends of the Buels. And, of course, hewas... he went to school to be a teacher while my
aunt was going to school, but he didnt live out there then. He was living in Los Angeles. She
knew him in Los Angdles. He bought some of... it was part of the Graves family property they
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had bought when he was living with Mr. Gooddl.

What was Chatsworth like when you wer e growing up?

Wéll, it was pretty hard to say. We had a blacksmith's shop; in fact, two blacksmiths shops.
And I can remember this one... he was on old... [unintéeligible]. He was a red nice fdlow,
but, ooh, he was big, big, burly fella, so big.

Wereyou scared of him?

Kinda And then, there weren't very many houses; everybody on well water, you know. And if
they had the water they could irrigate and have gardens, and if they didn't have enough water,
why, they had to do without. And Dad had agreat big windmill and a huge tank... avfully big...
and my brother used to go up and ail the thing for him. It was... two of us... I'm one of them...
can't go up high places very well, and so I... it wouldn't do for me to go up there. Buit they did
manage to keep the windmill going.

And they used the mill for flour and everything?

They... yes, they irrigated for... of course, like their grain crops and stuff, that had to rely on the
wegther for that. But dl of the places had fruit and so on. And Mother... | can remember so
planly... thisis after | was married and had my first child... that one year the Vdley then had lots
of peaches and apricots, and the peaches were so big that my mother had to quarter each one
of them to get them in those wide-mouth jars. And | just couldn't get over it, you know, to cut
up those beautiful peaches.

They had to can them.

Yeah. And we dways had... of course Mama... it was just like cooking for a mob. All the
neighbors kids were... are boys, and the boys were over there to be with Cecil, you know, and
Jess when he was home. And, dear me; pies, cakes, anything like that never lasted very long.
Mother'd have to find or hide her pies.

Or they'd be eaten.

And, well, one day, why, thisis just what happened. And she went to look for her pie and she
couldnt find it, so she knew somebody'd stole it. And s0 everybody had to go through the
routine of being it to see if they were the guilty ones. Nobody could find the pie; nobody.
[Laughter]

We had a pantry and it had lattice work shelves on it, and you could dide stuff way back in
there, you know, and still get the coal air. And Mama went to put a pie in there one day after
that and did againg that something up in the cupboard, and here was that old mildewed pie.
[Laughter]
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So nobody had eaten it.

Nobody had eaten it. Thisd teach you about somebody.

After you went to Canoga Park High School, what did you do?

Wedll, | kinda... | don't know. Dad and | never saw eyeto eye. Of courst | was the only girl,
and of course, dear me, they couldn't pick on me or anything else, you know. And so1 just told
Mama, | said, well... | garted to finish my last year in high school, and | had been down to my
aunt's... I lived with here for sx months, and they thought maybe...

Where did your aunt live?

In Monrovia

In Monrovia? Oh, thiswasthe same aunt whereyour grandfather ...

Yes. Yes. And she thought maybe that | could get more subjects down there, 'cuz | wanted
my home economics. And | had one year of dressmaking, | had one year of cooking, and |
couldn't get... when | came home | told Mama, "I'm not saying there any longer. I'm so
homesick." And so | came homeand | ill... That'sdl | could take. Well, | got disgusted, so |
sad, "Mama, I'm going to wait until the next semester, and | can dart in September.” So thisis
what | decided to do. So what did | do? Got married. [Laughter]

That stopped that.

| had no intentions of doing that, but | don't know. | just happened to hit the right one at the
right time or something like that. So had two babies...

How did you meet... meet your husband?

Oh, they had lived there for years, the family had, and... up in the mountains, up in the Oa
Mountains where Dad used to run his catle. Why...

Up near Santa Susannaor up...

No, it was... it would be in that generd direction, about direct south of Twin Lakes. | mean
north of Oat Mountain... that's O-a-t. Most people think... people think it's Oak.

And, anyhow, that marriage lasted long enough; | had two children, then got a divorce. So that
didnt last, about four and a hdf, five years. So | didn't go back and finish my schooling, which
was a sorry thing, because | redlly couldnt... but | went on with my dressmaking. | didn't go to
schoal for it, but | taught myself alot, and this is where my grandmother come in and help me
with sewing, you know.

18



AK:

QB:

AK:

QB:
AK:

QB:

AK:

QB:

AK:

QB:
AK:

QB:
AK:

QB:

QB:

AK:

She was still helping you then or was...

Yeah, she... we darted dl over again when she came down to the Valey. Why, we'd kinda...
I'd go back and forth and that time...

Wherewereyou living then?

| was... lived home most of thetime.

With your children?

Yeah. | sayed there & Mamas. And then when Sy [second husband] and | were married,
why, he went overseas, and he was a POW in World War 11, and | didn't even know if he was
divefor four and ahdf months. So anyhow...

So you stayed at your mother'sin Chatsworth?

Yeah. And then we bought a place there when he come back from the service. And we've had
two or three places since then. It's cool up thisway...

Y ou wish you wer e back down there sometimes?

Welived... what?... two years at [in] Wyoming. That'swhere my family is,
Your children?

And their children.

They all moved? Everybody moved out of Chatsworth?

Yeah. |, let's see:

[End Tape 1, Side A]
[Begin Tape 1, Side B]
... just some nephew and my brother who is here in... down around Torrance, Carson City.
And then | have... they have a brother, too, over a Santa Susanna. But there is alot of the
Johnson's, severa of them, | think, around the area. We liked it there, but they just began
moving in until it was, you know, bumper to bumper.

And they're till building. You got too used to the open spaces.
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Yes, that's right. And that's one thing, mother used to run to school. She said it was good
going, running down the hill. But coming back wasn't so good, because she walked part of the
time rather than ride the horse. And she went hiking up there at the old ranch.

| don't know whether they tore the ranch house down or what happened. But Mr. Brandeis
built it al up new and beautiful. | never got to see much of the insde of the house, but it was...
they say it was very pretty, and the yard was so nice. And now that was taken by fire. | think
there's part of one of the buildings there or something.

No. We drove kind of around the ranch, but we didn't go in when | went with Mrs.
Schepler.

Yeah. Well, Wanda and Carl would be awfully good to interview, you know...
Yeah, | know who they are.
... because he knows. He was there severa years.

Well, what. We weretalking about the tunnd before. You don't remember anything...
when that was built?

That was finished in 1903, the year | was born. And that's how | happen to remember it. And
it's about... it's 150 foot long and, oh, in the... let's see. There was a cattle... we were just
talking about that a few minutes ago... cattle train in thet tunnel. It was... it lacks a few inches
in... longin. And at least when | was first married, my husband worked over there. And so we
put up atent and lived over there, and we used to walk back and forth through that tunnd. We
had to adways have alight, because it was very, very dark in there and it's dimy and wet. And
there isnt much room to get back out of the way of atrain, if one came through. And we lived
over there for a couple of years. But this time there was... | think there was three engines and
the engineers... three engineers, and the other two graduate men learning the engineering work,
and then the conductor and so on. And this was dl cattle train. And al the cattle and dl the
men were killed. The, uh... something went wrong. There was an explosion o, | guess
somebody turned the wrong thing or what, | don't know. But there was an awful explosion, and
the fumes is what killed them dl... killed them dl. And they... the movies were taking pictures
up a the Iverson Ranch, and they had awind machine, so they borrowed that and they put it at
the Hassen end of the tunndl... 'cuz that's what they used to cdl the pass, and that was over by
Susana Knowles... and they got it over there near the opening of the tunnd as they could and
drove the fumes out. And this happened about 1:30 in the morning.

And, we drove from Newhdl over to take the children over to seeit. Let's see, we got over
there about 1:30 and... no, not 1:30. A little later. And this engineer's watch had stopped at a
certain time. When they finaly got that train out of there... they pulled it out and oh, the stench
was terrible from the stock... and they got it out in the open and thét... the steel and iron of
those locomotives was 4ill red hot. And they got it... that out. It was hours and hours &fter,
‘cuz it was about 1:30 when we got over there. So that was one tragedy.
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But for the kids that had gone through and run through the tunnd, the little tunnel the kids used
to run to besat the train, and why in the world they ever escaped not getting hit or something, |
don't know. But | think they gave some of those engineers abad time.

| guess so.

And Stoney Point was dways a gathering place.

Now thiswas up... it'sup on the old ranch or down by...

Stoney Point is at the foot of the pass, and that road has always come down there. And we... it
was a great place to climb, and | guess they have been doing a lot of mountaineering, teaching
the kids how to...

Climb rocks and everything over there?

Um-hum.

But that was a gathering point when you wer e growing up?

Yes. And...

How about when your children were growing up? They sill went... people still went
there?

Wi, thereisalot of people that my youngsters can remember and relatives and dl, but most of
them have moved or passed away.

How had Chatsworth changed by the time you were married and having children?

Wi, | don't know. It seemsto me like when | was abouit... oh, | must have been about twenty
years old or more when different businesses begin coming in there. There was one... usudly
one grocery store.  There for a while there was two, and then they'd get three, and even
recently there has been alot of growth, extremely alot of growth.

How did that affect the life of the community?

WEéll, the old-timers didn't like it. And yet it was... for some... In other words, they didn't want
‘em to buy the big ranches, and like the Porter Edtate and dl that. And it was beautiful. But dll
of them, they weren't kept up that nice. And, of course, nearly dl of his had been converted
into housing, and ail fidds.

Yeah. They have some big housing developments.
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But Chatsworth somewhere... | don't know now whether Minnie would remember or not...
Chatsworth used to have a different name. And | know in... | think the book here...

Oh, it might bein here...

Yes, it mentioned something about it, but the name of it was Los Golitas. Now just how the
godling of it is, | don't know, but | remember it only as Chatsworth. And that Los Golitasis an
Indian name. And there were more... mainly Indians and afew Mexicans.

Were gtill there when you werethere?

Y eah, and quite afew Spanish.

Wer e ther e when you were growing up?

Yes.

What wasyour ... you had a...

Mixture,

... of everything?

Yeah. And that's one thing that made it hard for the teachers, because some of them were not
equipped with the education to...

So you needed to speak Spanish?

Well, Spanish and such as that.

[Note: Pausein interview.]

At this point we ended for the day. We ended December the 13th, 1978.

Now thisisthe next day, December 14, 1978 and | again went to visit Queenie Billing
in her trailer in Gazelle, California.

In the letters you had written me about stories of gathering eggs, and bees, and deer
up at your grandmother's, do you remember any of those?

| remember the episode of the eggs. That was another one of my choresthat | ddighted in was
gathering eggs. It didn't make any difference whose ranch it was. [L aughter]
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Everybody'seggs. You didn't care.

And one time Mama was supposed to be out gathering the eggs, and she... and had a neighbor,
a friend that came over and he was quite smitten on her, and so héd obvioudy, if he was
around, he would go hunting eggs with here, and she got pretty well scolded for taking so long
to gather these eggs. And she said, well, she was having trouble with the setting hens and, o
course, that meant they got in bettle dl the time about... So anyhow, when her family was
growing up, they used to get alot of lump brown sugar. It would come in hard... more or less
hard bars or chunks. And she had a great big chunk of this brown sugar and Grandma come
out to see what was taking Mama so long to get her eggs and everything, and Mama saw her
coming and she didn't know what to do with this sugar, so she put it under the setting hen. And,
of course, needless to say she didn't go back to eat it. But this was her only candy, and she
sad that Grandma scolded her terrible, because | guess she disturbed the setting hen. And then
the rabbits were quite dbundant. They came after the fruit and the nuts and the what- have-you,
and al, and the berries. And, there were some little deer, young deer, from time to time camein
there and watered, and Mama... Grandma would aways feed them. And they loved that. They
loved hard bread, which iskinda unusud.

Yeah. They usually like doppy things, or sweet.

Yeah. But, no, the deer, we've learned, you know in the parks, as a rule they won't bother any
of the food that's mushy. And we took my grandson on atrip. We went up to Sequoia quite a
bit, and we took him on atrip with us. And we'd been tdling him bear sories and everything
about the bear. And S0, we set everything out on the table that was sealed, and the other stuff
we packed it in the wooden box so the deer wouldn't upset it, or the bear, whatever. We went
out for a hike... Mike was quite small... and we went for ahike. And he sad, "Grandma, just
leave my tomato juice and my peanut butter right there on the table, will you?' And so we did.
The tomato juice was a big haf-galon can. And when we came back, there was nothing on the
table. Everything was gone. And abear had made a hole in the can of tomato juice and got dl
of it, and we couldn't figure out what happened to the peanut butter; and we had quite a good-
gzed jar of that, because my grandson liked peanut butter very much.

W, we couldn't find that peanut butter anywhere. Went down looking al around on the trails,
and here the deer had st... the bear had sat down on the edge of the little trail and eaten al that
peanut butter and left the clean jar, mind you, there undisturbed. 1t wasn't broken or anything.
Be he got that lid off from there, and it was on tight. And he cleaned out every hit of that peanut
butter.

You'd think héd havearather sticky mouth.

And Mikey just had afit to think that...

That bear had eaten all of his peanut butter.

... bear had gotten his peanut butter. That just about ruined the day until we went up and
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bought some more for him.

Fed sorry for thebear. Couldn't open hismouth probably after that.

Probably was the next day before he could even swalow. But we have had severd
experiences with the animals like that. And we took the other grandchild with us the next year.
She had agood time, but she didn't have any narrow escapes. [Laughter]

Well, you had also written in the letter you wrote to me about your grandmother seeing
the whole valley from the house?

Right. Andinthereit mentions[in Our Pioneer Mother | aname, and | would have to look it
up again. | think | said lagt night... oh, no. There's alandmark there...

On Balboa, you said?

... near Balboa, yes, and...

Ventura?

Itd be Ventura Boulevard and De Oso is part of the name. | cant think of it now. And that
was a watering hole. My grandfather hauled wood, oak wood and so on, to Los Angeles for
fud. And hewent... | think it was twice aweek that he went down there,

Weéll, thisiswhen your mother was young?

Yeah. And, at that time Grandmother could stand in the second story in the bedroom, where
the bedrooms were upgtairs and watch her... my grandfather with the field glasses. And she
could see, and she...him and the team as they came in to water and while they were watering
and resting. And sheldd know then just what time then Grandpa...

Would be home.

... be home. And she would have his supper ready or whatever, you know, something to eat
ready for him. But he hauled wood through severa winters back and forth. He saw quite afew
neighbors of us there was in the Valey then. There wasn't very many. And, uh, thiswaterhole,
pool, has been retained as a historica marker.

Did you ever go there? Did you use... haveto use the pool?

No, the pool was... it's dill in existence now, but it's as a decorative thing. Bt a that time it
was a pool for the stock and the horses or wagons and so on.

You don't ever remember using it for that purpose, for a watering hole?
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No, but | can... | can remember many times going upstairs with her and her showing me... it
wasn't necessarily Grandpa that was coming in there, but he... | don’'t remember that, but | do
remember her showing me how she could see down there and where the spot was. And, she
was a person that worried, more or less. And as the family grew up, they had to get their
schooling in Los Angdes. And of course there was severd in the family, so they would go and
stay with the older folks that had made their move to the Los Angles area to... as teachers and
S0 on.

Now, tell me something about your aunts and your uncles. What did they... how did
they becometeachers?

Wi, they went to the norma school. | have several school books and things that they used
and dl, that...

Wherewasthat located?

Oh, | couldn't remember. It's the... it's a very popular area, or was at that time, but | can't
remember just whereit was. We later learned afew things about the college in later years when
Mr. Buel became acquainted with us. And he later bought the piece of ground that is now the
park there on Chatsworth Street. And that was the folk’s property, except there was one
portion of it down on the lower end that was... belonged to the Hills, Lovel [sp] Hill and his
mother and dad. | can’'t remember their names.

Bearchell, Charles A. The San Fernando Valley: Then and Now, An [llustrated
History. Northridge [Californial; Windsor Publications, 1988. The Library, F868.18
B43 1988.]

What, your... how many of your aunts became teachers?

Wi, they... in those days there was three or four that taught off and on, but they... it wasn't a
school that you would make use of , redlly now, because there are so many schools.

Weél, which of your auntsdid that? What aunts...

Aunt Noli, which was Lenore, was a teacher. She was thirty-seven years in the Riversde
County Schools and down by San Diego. She was... she taught thirty-seven years in one
school. And my uncle Eastman was not a teacher, but he did help a greeat ded in athletics and
so on in and around Sherman Oaks area. And my uncle Norman followed the forestry angle of
it. And hewas... he went into forestry about the same time that my brother did.

They were about the same age?
Uh, no, not exactly, no. But they... Uncle Norman and Uncle Eastman were o of the

younger. They were quite a bit younger than the others. And other than that, 1... because redly
the things that they require now are much different.
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Yeah. Wel, what did your other unclesdo?

Uncle Charlie used to... | remember him as a bee man, the raising and the having the bee
aviaries. And that was more or less his source of income.

Now thiswasthe father of ...

It would be the father of Kely. We know him as Kdly, but his name is Lovel[sp]. And that
was his father. Uncle Will helped some in the bees, but he did more farming and raising of
vegetables and such, and probably had some occupation, but | don’t exactly remember it. And
his... one of his daughters... dl his family is gone now, except two. Right. And the youngest
daughter died during the flu epidemic of 1918, | think it was. But she was the only one out of
the family to belost. And she and | were quite friendly because we... and that was Uncle Will's
children. Then there was Uncle Charlie's, and Uncle Charlie had a daughter who died when she
was about fifteen/sixteen. And she and | were very close, too. But other than that, why, we dl
went to different branches of living. Some of them pursued their education; some of them didntt
have the opportunity, because they... you can go just so far then you have to be on your own.
We ran out of teachers about that time. [L aughs]| But quite afew of the teachers boarded and
roomed at my mother’s and dad’s place. We remember one episode particularly that | think
Jesswas alittleinvolved init. I’'m not red sure about that. These gals were dways kinda... the
men were... and boys were dl, you know, teesing them dl thetime. And so one night, why...

Because the teacherslived at his house?
Wél, |... they were just playing pranks on them, you know. We didn’t have any other...
Entertainment. Right.

And so, | can remember these two teachers had the front bedroom.... and | know Dad was
involved init. I'm not sure about Jess, but | think that hewas. Anyhow, they made aform like
abody... and thered been an old wig floating around there from one of the movie companies
that was out there, and they put this old wig on this form and made the bed dl over again and
everything. And thisteacher came in and she didn't turn on the lights... | mean light the lights or
anything... and Dad and Mother had already gone to bed. And she just pulled back these
curtains, or...

Sheets. Yeah.

... sheets, and she pulled them back like that, and shejudt, oh, just acurdling yell. And within a
second it seemed like, she landed right in the middle of Mama's and Dad's bed and said there
was a man in her bed. Well. it wasn't... turned out it wasn't a man after dl, she fdt terrible
about it. But they were dways playing pranks on the school teachers.

Wasit hard living in the same house with your school teacher?
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No. [Laughs] And one morning we went out to run the trgps. My younger brother and |, we
went out to run the traps and found a wildcat in the trgp. So my brother drug it dl the way
down to the house. And he went on... | went on back with him and we got one of the boys to
come out and help him. One stayed behind with a rope and the other in front with arope, so it
was taut, you know, and the wildcat couldn't get to the horses, mules, or anything. And there
was a gang of us going on a hike, aride and a hike, to the Oat Mountain to play in the snow.
And we... | think there were seventeen of us... and then wed take turns riding, because there
was seven, eight horses, something like that. And we were making a day of it and, oh, we just
had a great time; had our picnic lunch with us, but wed eaten that up pretty much going up
there. But we had to hike back home.

Well, everybody got around the table except my crippled brother Cecil. And Mr. Hill was
there because he was Dad's partner in the store, and he was there, and another fellow stayed
there to help Jess. And the table was elegant, a great big long table. And it was just degant
with food, you know, for us. My mother looked around and she said, “Jess, where did you get
the meat?” And | don't know what kind of a motion he made to her, but it got through,

because she got the word, so she didn't pursue it any. Well, nearly everybody got kind of a
little bit suspicious. And when supper was dl over with, why, then somebody says, “ That was
the most ddicious gew | ever ae in my life. It was wonderful!” and dl these "ohs' and "ahs"

you Know.

And findly my brother he got up... Jess, he got up and walked in the front room, because it
was... somebody was being suspicious and we weren't sure who. And so that evening one of
the teachers was living there a our house; the others were down at the Gray, what we called
Mr. and Mrs. Gray’s place. And, s0 he told her afterwards, he says, "Do you know what you
were eating?' and she says, "No, but it was avfully good.” She says, "Where did you get such
good meat?' And he says, "Well, that was the wildcat thet the kidsdruggedin.” [Laughs.] And
they had dressed that thing out and cooked it. And the next morning was Sunday ...

Did you eat any of it?

Yeah.

Wasit good?

It's sweet meat. It was good, but it was a sweet meat, and it, you know, what we cal rich.
You couldnt... just couldn’t get too much of it down. And, of course, dl the good slver and
glass and everything on the table. Oh, it was degant. The next morning my... we had what we
cdled "devil's corner” in the church down there... [Laughs]

What wasthat?

Oh, these naughty, naughty kids...
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They had to sit in the corner of the church?

They would aways hide behind the pew, you know, and kissng each other and one thing and
another...

Wdl, who told themto sit there?

Wi, they just did. It was afun thing, devil's corner. Before the evening would be over or the
day would be over, why, somebody was cutting up, you know. And they.... a bunch was al
kinda cutting up about it. And anyhow, he said to this... he reached over and he said to this...
during prayer, he says, “You know what you was eating last night?” She said, "No, | have no
idea, Jess, what | was eating, but | canimagine” And he says...

Thiswasthe school teacher he said this to?

Yeah. He says, "l... that was wildcat mest the kids brought in.” And she had to jump up and
make a run outdoors. [Laughs.] And she got rid of her breakfast, she was shook up about it.
But thisisthe way our lifewas. 1t waan't dl white, but...

But you had a good time.

.. we had agood time.

Um, you had mentioned before about sawing and how you continued it later. What...
you said something about your busi... you had a business with sewing?

No, no. I...my mother and nmy grandmother helped me, especidly my grandmother, how to lay
patterns and such, and it did help because | only could get one year of sewing in school. And
that... the teacher didn’'t have the experience at teaching yet, enough, but | made a dress, and |
saw it made, and | made adip. And s0 | pursued that ...

So how did you useit? Did you make clothesfor your family?

| did dressmaking for severd years.

Yeah. That'swhat | wasinterested in.

But not... now-a-daysit's 0 different. | fed ashamed to try and pick up anything to sew it. But
it's.. the materids and everything are so different, and you got to kinda keep up with the
gtuation. But | would have... invarigbly... | had severd customers in Newhadl. Invariably, they
would come in and want an evening dress. They would come in in the morning and want an
evening dress and, " could | have it out by evening?' Until | just got so fed up with it that |
couldn’t go any longer on that.

But you were making dressesfor them in one day?
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Yes. |... thereisn't too much to an evening gown, you know, but a the same time it il had to
be done nicely and pressed and everything, and it was quite a chore to what they have to do to
the materiad nowadays. The materid is practicdly no ironing and pressng and things. And |
followed that up like my grandmother said, “Keep your hands busy, and that keeps you out of
mischief.” And thisredly has helped alot. And | made... in the last few years | made alot of
sofa pillows and things like that, you know. ['ve about given it up. My eyesight isn’t too good,
s0... But | found it very interesting work. But the... well, in a smal town you pick up some
yardage to make something with, you see haf a dozen dresses made from the same thing.
[Laughter.]

There'sonly a certain amount you can buy. You only had a certain selection.
That's right.
You later worked in astore, right? In what storedid you work in?

| had charge of a school cafeteria in... | started it, initiated it, in Ventura and | helped two
others, the cook, too get organized.

How did that come about, that they wanted a cafeteria?
Widll, particularly | was interested in P.T.A. work and such. | was...
Now your children were going to school in Venturathen or...

They went to school in Newhal and they went to school in Ventura and went to school in [at]
San Fernando High, and so on. But | think mysdlf that a cafeteriais a greet thing. Theré's too
many mothers that shrug their shoulders and, well, eat a piece of bread or something like that...

No hot lunch.

... and no hot lunch. And | think it was five different years that | was working in a school
cafeteria or in charge. Started in the dressing room of the stage for my kitchen in Ventura, and
they findly built me a regular dining area and a kitchen. And one ruling was a child could not
have a dessert unless they had sandwiches with them, you know, from home or such like that,
50 that the child would not be able to come in and just get a dish of ice cream or any dessert
like that. And we found it to be quite successful in the Ventura schools. And I've put in about
seven years as a pharmacist assstant or clerk in the drugstore.

Which drugstore wasthis?
| worked at Chatsworth most of the time for four brothers, the Minority [p] brothers. And

then I... let's see, | can't... oh, | worked in the Lark School, which is mentaly... a mentd or
retarded schoal.
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Isthat the one up by...
Bouquet Canyon?
Yeah, in Bouquet Canyon.

Until | was injured by one of the patients, and he did not redize it. But it was supposed to be
for children and there were, | would say a haf a dozen or more people that were around fifty or
gxty years old. And it was one of these boys... we caled him a boy, but | was injured, and
once you're injured, sometimes they keep that resentment. So | was pretty badly hurt, but there
were nothing... no bones broken. But | thought my ribs were broken, but they weren't. Buit |
resgned rather than go on withit.

It wastoo much.

Yeah. It was cooking. And then | was on night duty and | was supposed to be night nurse, and
there was supposed to be atrained nurse on duty and there wasn't. | didn't like the set up.

No. You weren't trained to handleit.

And, of course, then we were sdlf-employed for three or four yearsin atraler park in Oregon.
In Newhall?

No, in Ore...

In Oregon. Now, where did you live when you wereraisng your children?

At Newhdl. | was married to Mr. Bryant [sp] and we went at Newhdl. That's where his family
lived. | became involved in P.T.A. work when my children started school, and that's were |
was president for two years. And then we went into the Ventura schools, because he was
transferred up there. When we come back, | parted ways, he and | did. And the children
belonged to Mr. Bryant, who is severd years gone now by death. And... however, we were
separated. 1... between Mother, Dad and mysdlf, why, we pretty well raised the children. And
thisis... as far as the children are concerned is their Dad, [Sy Billings, who wasin the room]
for which | was very happy. Everybody should have a grandma and everybody should have a
grandpa. I've dways sad that. And I think... well, like my grandmother used to say, | would
go and practice on the organ.

With foot pedals?
Yeah. And over on this Sde there was a vase and over on this Sde there wasavase. And my

grandmother sad, "All right. You can come up and take lessons and you can come up and
practice” So, | would get to play loud, you know, and the old organ would kinda turn and
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rattle, and Grandma would say, "My dear, you're playing too loud! Y ou know that, don't you?
Toneit down.” Soit ..I enjoyed that. And then my grandma and grandfather from Long Beach
gave me their piano that they had bought in Missouri... or Kansas. And they gave tha to me
and itisnow... my son hasit.

So you brought it out to Chatsworth with you?

Yeah. We had someone bring it out. | can't remember who, but | remember the piano being
moved. And 0... and | took lessons from my Aunt Emily, who was the second... uh, the firgt
stepmother to Kdly. And she was an organi<t.

Did your mother play the piano or organ?

Not very much, no.

Did your grandmother play at all?

My grandmother played, yes, hymns.

Who... how'd they get the organ... the organ that she had was up on the ranch?

No.

Or down at her...

... itwas a Long Beach.

No, no. You said your grandmother let you play the organ.

Oh, that was... yes, the organ. That was Grandma Johnson and that was when they moved into
the "Greenhouse." They had the organ before thet, but thisiswhen ...

Oh, down... when they moved down to the Valley?

Y eah, in the "Greenhouse."

'Cuz, | was... did they... | wonder, wasthe organ made or they bought it someplace?
No, they bought it somewhere. But it was a beautiful thing. It was maple. | don't know
whatever became of it, but it was a beautiful organ. And | played for the church a lot, you
know. I'm not that good a pianist or organist, but | had taken pipe organ a high schoal in
Canoga Park. They had pipe...

Oh, they had a class?
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... pipe organs there. They built them in Van Nuys, and we got one of the first ones up there at
high school in Canoga Park or Owensmonth.
[End tapel, SideB]
[Begin Tape 2, Side A]
[December 14,) 1978. This is tape two, and I'm continuing with Queenie Billings.
Okay?
Y ou're going to have amusic box fill. [Laughter.]

We wer e talking about the organ and playing in the church. How many members did
the church have when you fird... wasit small?

Widl. | remember of teaching Sunday school, had class, when | was fourteen yearsold. And |
didn't realy have that much knowledge to do it, but there were severd children who were
Spanish that, you know, were having quite a time trying to accomplish the language. And 0 it
was kind of an easy form of being a musician because | just wasn't that good.

Did you... do you speak Spanish at all?

No, but they... there were severd of the children that had a hard time learning the English
language when they were used to the Spanish.

So the music helped them.

Yes it heped them. But at the same time, they were getting a little confidence and liking the
music, which helped.

It made them feel more comfortable.

Yes, wehad... | think dl of us have been baptized in the church there, in Grandma s pool and...
Now, it wasa Methodist church; right?

Um-hum.

What | heard a gory that... what she had come from, a M ormon background, right?
Yesand no. Yesand no. They were... theré's some history in aboui... iswhen Brigham Y oung

was killed... there was a certain amount of history going on about that time but 1.... | didn't learn
too much about it. And | don't know, there was some comment because there was some
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guestion portion that they were undecided when they wrote that little My Pioneer Mother.
And so my aunt just dropped it, because there seemed to be a feding there that she might be,
oh, not showing the respect she should to their work. But like... | think that it's possibly in that
book, because she mentions the fact that she... now, the belief was not necessarily hers,
because she had became in contact with it within the family. So | don't know who was involved
where or what, but it was about the time of the massacre, and so she tried very hard to keep
away from that particular subject. | don't know. There are severa relatives back there, but |
don't know who they are. Some of my cousins have been... Kdly's brother's back there, my
brother was back there, and hiswife.

In Utah you mean?

Y eah, back there to vist.

You still haverelativesthere.

Oh, yes. There are il rdativesthere.

Did your grandmother or grandfather keep in contact with their relatives back there?
Uh, pretty muchly, pretty muchly. But my aunt was... she had... well, she pretty much had to go
with that belief of, "I’d rather not say," because she was teaching school and so on, you know,
when this book was being written. So she had to be sure not to take...

Not offend anybody.

... hurt anybody's fedings, becauise everyone to their own beliefs.

Yeah.

But | followed up and | sang in the choir. And Katherine came into the family about that time,
and she was welcome to the job as far as | was concerned because it wasn't dways convenient
for me to go to Sunday school.

Yeah. You had other things...

Wiéll, | had to kinda do the housework when my brother was so bad, you know. He couldntt
get around. Why... Mama stayed. Like someone said, "Well, your mother could just as well
come to church and be a Chrigtian." | said, "She's just as good a Chrigtian as anyone could
possibly be in her way," because she was taking care of a Sck boy and she was making a home
for us and everything. What more could we ask? You don't have to belong to a certain

denomination. | could bejust as... probably just as good with some other denomination.

Now, as | said that the church had changed, what... | think they originally, because
therewas... what do you call it?... atraveling minister ...
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Yes.
... in acertain denomination. That's how the church became that way.

Yes. We had one miniger that dways came to chicken dinner, if we were having chicken
dinner, which we usudly were.

If you had chicken, he'd come.

And he... Wdll," Could | please have a bag or something?* so he could take a piece home.
And my dad dways said, "Yep!" Here and have chicken dinner, and the last | saw him, he was
going down the road eating a piece of chicken. [Laughter]

Hereally liked your mother's chicken.

Or he got kinda hungry.

That, or it wasfar between chicken dinners. Oh, that'sfunny.

You had said yesterday something about that your parents had leased a ranch on the
mountain.

Yes. That was the Joagquin's property, J0-a-Qg-u-i-n-s.

Okay, g-u-i-n-s. They owned theland.

They owned the land. They were people who lived in a very beautiful part of the Los Angeles
and had a very beautiful, elaborate home. And, that... Et's see, that and a Swiss family, we
became very attached to them, too. They were friends of the Joaquin’s. But they didn't live
there. They had a place there, a mountain home, but they didnt live there. They'd maybe come
and day afew days something like that. And | don't know who owns that property now.

But wasthat common to lease property out there?

Yes. Running cettle, yesh

Y ou owned whereyou lived, but you leased land run the cattle.
And where the lookout is on the mountain back of Chatsworth, the fire lookout, that was all...
Up by Twin Lakes.

Oh, no. It'sway at the top.
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Oh, | know where you mean; yeah. | went up there.

And this is where we went that Sunday that we had the wildcat dinner, was up at the lookout.
That'swhere you found the wildcat.

No. We found the wildcat in the backyard. But the people that went up the snow wernt...
Oh, | see.

Yeah, they went on. And that was dl cattle ranging, horses up in there. And my dad had quite
alot of cattle.

So these weren't homestead acr es; they wer e people who had bought land...

They were homestead pieces of land, but not necessarily... there were severd different owners.
And there was a cult opened up over in the Smi or on the Santa Susanna side and up that
canyon there. | think youll find it listed in one of these maps here. Let's see, Pasca

Grande[sp].
Oh, yeah, Michae Schepler wastelling me about them.

Yes. And that was quite interesting because... | didn't do any riding, ‘cuz | stayed home and go
to school and help the boys, get the meals and one thing and another, and stay with my brother.
They rode, oh, sometimes three and four days at a time to get the cattle dl in and get them
marked and al, branded. And they had that for severa years, and that was after they had
moved to the Valey. | was...

After the cult had moved to the... after who had moved to the Valley?

When... well, let's see.  Jess was the only... Jess and Cecil were both born... and Theodore
were dl born on the smal homestead thet is just west of the... was part a one time of the
property owned by the Brandeis. And then when we moved down to the Vdley, we gave up
the... my dad gave up the ranch, when he got hurt again and he couldn't ride. So that property,
someone else has the lease on it now or owns it or something. | don't redly know. There are
severad pieces up there that's been homesteaded. Then Dad gave up his cattle. Then the kids
began to gt married and have other occupations down in the Valey, why, he gave up hislease.
And he wasn't able to work after that. Hed been injured two or three times and practically
torn apart, you know. Ruptured, and soon...

What wasthe main cropson hisranch? Cattle?

Cattle, yeah. And he came clear down into Browns Canyon there back of the area... Twin
Lakes area, because Twin Lakes... | can remember when that was made in there.
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Weéll, tell me something about that.

Well, Gray's fad a.. people by the name of Gray had a dam back in there in the Browns
Canyon, and that Browns Canyon is the one that goes clear to the Lookout Mountain, you
know. And the folks lived for a while up... Grandma and Grandpa lived for a while up near
wha we cdled the "Greenhouse” But it was in there by some fdls, near some maiden hair fdls.
Wasthis back in the mountains?

Y eah, about haf way to the summit, that range... this would be behind Twin Lakes.

And they lived there all thetime?

They lived therefor awhile. And...

When wasthis?

Thiswas Grandma and Grandpa. And then | don't know...

Thiswas before...

This was before... that was about the time she was born, | think: Mama. Then they moved on
to this homestead property that we now are debating, you know, with ‘em about where the
Washington Rock is and where Grandma used to go. So | don't know... from there on, | don't
know what has happened to the property or who owns it anyway.

About what year sweretheranches starting to be divided?

Oh, dear me, | think that was... it must have been... it must have been before | was born,
because Mama and Dad...Cecil, my cripple brother, was born up there... and Dad and Mother
were taking out their lease... not lease, but...

Homestead.

Y eah, homestead, homestead iswhat | was trying to think.

They homesteaded below then.

They homesteaded just west...

Of the... of your grandmother's...

... of Grandmas place. And then they moved down to the Vdley and it was later on they

moved up to the Joaquin's Ranch. So they just back and forth when Dad was able to have
some cattle and one thing and another. As| say when we grew up, we al went different ways.
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Y eah, but when you wer e children you wer e on the cattle ranch.

No, it was only the children. My children had just been born, both of them, when we were up
on the cattle... when... | went up there for quite a while then and stayed when they were drilling
for ail up there, and then | finally moved back, too. | walked most of the way... | drove my car
up there one day to go home, and | had told the men folks there about what time | would come
in. And | got the groceries and everything | needed... had agood car... and | got about hafway
up there, got up near the Greenhouse, right at the Greenhouse location... nobody living there by
then. And by golly, | had get Betty to wak. She wasjust, you know, little.

Thisisyour daughter?

My daughter. And she walked... and it was cold, and we had swesaters and coats... and she
walked and | carried the baby, the boy... and he was twenty-seven pounds then... and | walked
hafway up that [mountain]... itd be more than halfway up to where | was living up there. And
al the cattle in the pastures, | think, came around to see... they'd not seen before. And | never
was S0 scared, | don't think, in my life, as| was.

Having to walk through the cattle.

And | couldn’t get that car started, so | walked dl theway. And | started... we got down into
the canyon there just before we could see the house. And | began calling and hollering, hoping
that somebody'd hear me. And | got clear up to the dining room and opened the door before
they even knew | was on the place. And it took me about... it took me until it was dmost dark.
And then they went down to get the car and it started al right. So whether it was flooded or
what, | don't know, but I couldn't fix it.

Needed arest.

And | had an experience like that just once and | didn't leave mysdf open for anything more.
'Cuz nobody knew just exactly were | was or what time | was going to be there.

Now, so then you moved down to the Valley?

Yeah. The children were not too well, the girl wasnt. And her Dad went into the oil well
business, working on the oil dock. But the contact with their step-dad has been extremely
wonderful, for which I'm very glad, because it's not every man that can come in and take a
father's place like that.

What... where did he work when you were first married?

Wi, he was in the service when we were married.  And we had... | had turned our home...

you know, the other man and | were separated. So | had an open house... we had extra
bedrooms and everything... | had open house at the time of the flood when the dam went out,
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San 'squite [San Francisguito] Dam went out. And <0 |... when the soldiers began coming in
during the war, then we had this open house for the boys and al. And we had an old what we
cdl the wailing room, and that's, you know...grown man could cry. | mean, it was their way...
or they had to get this out of their mind, you know, having to give up ther families and
everything. And 0, then wed entertain the fathers and mothers that come out from the eadt,
because dl the boys that came out here were from the east and they sent the western boys back
east.

For more detailed information regarding the San Francisquito Dam disaster, see the
Andrea B. Nordskog Coallection, Urban Archives Center CD988.W441 1906]

And so everything went along beautifully. And then Sy and | decided to get married. He came
in to the command post. That was what was there in the school yard was the command post,
and that'swhere | met him. And we've been married over thirty-five years.

After hegot out of the service, what did he do?

Then he went into the ail fields and worked. He drove a school bus, one of these big buses, in
Los Angeles. He drove a school bus for twelve years. Then we were in business for ourselves
for afew yearsin the trailer park. And then he was... he worked... when he first came home,
he worked for two or three months in the wrought iron furniture place. But he knew that wasn't
to be permanent. The fellow went broke. So other than that, why, we haven't been very busy.

| think you have been busy enough.

| kinda keep busy. It'sagood way to keep out of trouble.

That'strue.

Do you have anything else you would like to add about Chatsworth, the history of
Chatsworth?

Wel, I... | just wish that everybody could have the grandmathat | had and the mother that | had
and the Dad that | had. | just wish they could, and redlize that a home can be happy. And |
fed that God has been good to me, to take care | of me al of these years... seventy-five... and
that our family, will grow up. They're dl in Wyoming now.

Both of your children arein Wyoming?

Yes. And dl the grandchildren and great-grandchildren.

What made them move to Wyoming?

Wi, | don't know. When one moves they adl move, | guess. W, | think that about that time
my son was living in Ventura. | think the world was dlosing in.
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They needed mor e open spaces?
Right. And like the Santa Susanna...
Chatsworth. It'sall so built up.

Yeah. And everybody is trying to get away from that and to be out in the wide open spaces.
But there's a weather dement; wed be back there today if we could. And, of course, my
husband's folks up from Minnesota But then his family is pretty well gone, too. But I've
enjoyed my life. I've had lots of heartaches, but not as near as many as my mother had. And |
think if a person can pick out someone in their life that would be a god to attain, and thisis...
well, thiswas with my grandmother. | just ...

Wanted to belike her.

| wanted to be like her.  And it just nearly killed me when she passed away. | thought I'd lost
every friend | had in the world. But maybe that's what it takes, you know, to get going. She
hed a full life and certainly went through a lot more than | ever thought of going through. Buit it
has been nice that the people have been so cooperative and everything. And it seems like |
haven't filled a very... very much of this on my own. But being awvay from Chatsworth... for
instance, with this book here...

A Child'sHistory of Chatsworth

Watson, Virginia. A Child's History of Chatsworth. Chatsworth [California):
Chatsworth Historical Society, 1978, c. 1967. In Library, F869.C43 W38.]

... not even redizing thet it involved my family or that there was such abook. And | am awfully
glad that you came.

| have one more thing that | just... on the side, though, that | thought that we got to.
What... did you know anything about when they wer e shooting the movies out there?

Oh, yes.

What... arethere any interesting stories about that?

Every kid went up there to watch.

Yeah. That wasthe only thing that we hadn't gotten into. What wasthat like?

... | never got too involved in it because it was something that | was supposed to kinda shy
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away... | wasin one sense of the word kind of aloner, and yet | wasn't. It just wasn't quite the
"proper” place to be. And later on in years, we had... weve had as many as forty movies...
movie characters staying overnight with usfor aweek a atime or two weeks.

Thiswasat your parents house.
Yesh. And they had a big five-bedroom house. And they dept in the front room on thefloor,

they dept on the porch, anything, then go back to Los Angeles. And so... then | used to go up
and watch them take the movies, but there usudly was three or four of us together.

Do you remember any particular film or any particular actor?

Uh, "The Wadls of Juded' [probably The Walls of Jericho (1914)] | particularly remember
and... | hardly know how to describe this, but there was a scene where there was a dinosawr...

Dinosaur ?

... and they made this dinosaur and, dh, he was a huge thing from here to way out there a the
other wak. He was immense. And they had a fellow insde standing on a ladder that would
feed him...

Move the legs and everything?

Wi, hed draw the hay into the dinosaur's mouth. And thisintrigued me,

| would imagine so.

Oh, | was scared to get anywhere near it. But | dways thought...

But what'd they make it out of? Paper mache?

Yeah. Oh, just everything, anything... burlap. Anything that they could get their handson. And
| have a picture of that somewhere in one of these boxes. I'll have to look for that...

You will haveto find that.

... for you. And then "The Walls of Juded' was beautiful. That was ardligiousthing. There was
another movie made and | can't quite think of it. It was made mainly in the lverson Ranch, and
it was... well, | remember particularly how sunburned those people were. They had burns on
their backs, 'cuz they were bare, just a breach-cloth. And they were so burnt from the
sunshine, from making tha picture that they had these great big sores on their backs and
everything and... honestlly. Well, it wasn't too long after that, that they redly put the ingpection
on the gtuation. But those girls, those women just... it hurt so bad. There was no place they
could go, they couldn't lay down on it. No placeto go, but just be there. "Let's have aretake,”
you know. And it just seemed like it was weeks before they got through with that.
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Do you remember the names of any of the actorsor directors?

No, | don't. | remember my brother used to have to stop at the... go to the depot to meet the
people.

They'd comein on thetrain?

Yeah, comeinonthetrain. And onewasa.. I’'m sure it was Lillian Gigh, if | remember it right,
that my brother met. And he had an extra saddle horse; she never even knew what saddle
horse looked like. [Laughs] And she... she got so sore and shook up just riding from the
depot over to the house, which would probably be maybe amile and a hdf.

She had never been on a horse before.

Scared to desath.

That'sfunny. And he cameto pick her up with a horse.

Yeah. | don't know whose idea it was, but, anyhow, Jess took the empty saddle horse over
there, you know, and she rode it back. But, oh dear! And she... | watched several movies.
Friends of ours, Pearl and Romeo Pernasmium [sp] used to live out in Chatsworth and they
catered for years to the movies with a catering truck... coffee and sandwiches.

So you'd go with them?

So I'd go lots of times and help her.

Thiswas when you were older.

Yes. And that was when | was living there in Chatsworth.

Wasthis after your children were born then?

Oh, yes. They were grown. Mama and Dad had my children part of the time because of a

broken home, and | had to work. But we al managed and I’'m no more the worst for it, I'm
sure.

[End of interview]
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